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محمد باقرزاده: بازار ســرمایه ایران پس از ریزشــی کم ســابقه در سال پایانی 
دولــت دوم تدبیر و امیــد، این روزها امید تازه ای برای ســرمایه گذاران متضرر 
ساخته و شــواهدی از رشــد این بازار در دولت ابراهیم رئیســی وجود دارد. 
کارشناســان خوش بین به شــرایط کنونی و سیاســت های دولت ســیزدهم، 
می گوینــد این روند مثبت در ماه های آتی نیــز ادامه پیدا می کند و در توضیح 
دلایل این رشــد احتمالی نیز به نگاه کابینه اقتصادی و همچین شرایط کنونی 
ایران اشاره می کنند. کسری کم ســابقه بودجه امسال البته یک نگرانی جدی 
برای ســرمایه گذاران و ناظران این بازار اســت و این مارگزیــدگان از احتمال 
دســت بردن دولت در آســتین بورس برای جبران این کسری ترس دارند و به 
عبارتی از هر ریســمان سیاه  و سفیدی می ترســند؛ هرچند این ریسمان، رشد 
شــاخص در روزهای پس از انتخاب رئیســی و همچنین سیگنال مثبت بازار 
ســرمایه با کابینه تازه باشد. ماجرای بازار سرمایه ایران وقتی جدی تر شکافته 
می شود که بدانیم در دو سال گذشته میلیون  ها ایرانی که پیش تر حتی نامی از 
«شاخص  هم وزن، پرتفو، آخرین قیمت، قیمت پایانی، مجامع عمومی، افزایش 
ســرمایه و...» نشــنیده بودند، حالا سهامدار این بازار هســتند و در این دوران 
شدت گرفتن تورم، حتی به لحاظ ریالی هم در ضرر هستند و هر رشدی را یک 
دام تازه می دانند. به عبارت ساده تر، عمر سرمایه گذاری  بخش زیادی از کاربران 
امروز بازار سرمایه ایران در بورس، به کمتر از ۱۵ ماه برمی گردد و غیر از همین 
تجربه ای که با هزینه هنگفت به دســت آمده، سواد و دانش چندانی درباره 
این بازار ندارند. این ســرمایه گذاران حالا یک نگرانی تازه دارند و حتی رشد دو 
ماه گذشته شاخص و سهام را هم یک دام تازه می دانند. این نگاه تا چه اندازه 
می تواند درست باشد و سرنوشــت بورس ایران در سال اول دولت رئیسی به 
کجا خواهید رسید؟ رشد امروز بازار ســرمایه، دام تازه ای برای سرمایه گذاران 

است یا اینکه گزینه جدی برای کسب سود معقول و جبران بدهی گذشته؟
 ۲ سناریو درباره آینده بورس

یکــی از معقول ترین راه ها برای تحلیل بورس در ماه های آینده، بررســی 
نگاه تصمیم گیــران و به  اصطلاح مــردان اقتصادی کابینه دولت ســیزدهم 
است و بســیاری از کارشناسان بر اســاس همین تحلیل، نگاه خوش بینا نه ای 
بــه آینده بازار ســرمایه  دارند. پیش تــر رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس 
ایران دربــاره نگاه این کابینه گفتــه بود: «وزیر پیشــنهادی صنعت، معدن و 
تجارت مخالف قیمت گذاری دســتوری اســت. اگر این اظهارنظر در عمل نیز 
رعایت شــود، سیگنال مثبتی برای بازار ســهام خواهد بود. علاوه بر این، وزیر 
پیشنهادی اقتصاد نیز از مخالفت با سرکوب قیمت دلار صحبت کرده است». 
عــلاوه  بر این، وزیر کنونی اقتصاد یعنی «احســان خاندوزی» چند وقت پیش 
در گفت وگویی با دنیای اقتصاد، به طور شــفاف اعلام کرده «مخالف سرکوب 
قیمت دلار اســت» و گفته  بود می خواهد کاری انجام دهد که سیاست ارزی 
در ایران قابل پیش بینی باشــد. به این توضیحات باید سخنان ابراهیم رئیسی 
در دوران انتخابــات و همچنین روزهای پس از پیــروزی را نیز اضافه کرد که 
تقریبا در همه موارد از نگاه جدی و برنامه های مدون خود برای بازار ســرمایه 
ســخن گفت و حتی یکــی از مهم ترین بازدیدهایــش در آن روزها، حضور در 
ساختمان بورس ایران بود. درباره این شرایط «مهدی سماواتی»، از کارشناسان 
بازار ســرمایه، از دو سناریو درباره آینده بازار بورس به «شرق» می گوید و نکته 
مهم اینکه نتیجه هر دو سناریو را در رشد بورس توصیف می کند. این تحلیلگر 
بازار سرمایه می گوید: «در شرایط تورمی همیشه یک ایده وجود دارد که هیچ 
چیزی گران نیست، ولی به قیمت هم نیستند. بازار ۹۹ هم گران نبود، ولی به 
قیمت نبود؛ یعنی ارزندگی ها زیر ســؤال بود. در شرایط تورمی چیزی به اسم 
گرانی وجود ندارد. در سال ۱۴۰۰ بعد از یک افت شدید، شاهد یک رشد هستیم 
و بــا این توضیح به نظر من در بازار ۱۴۰۰ ســهام خریدنی تر و ارزنده  اســت». 
ســماواتی درباره نگرانی ســهامداران و همچنین تجربه تلخ سهامدارانی که 
در یکی، دو ســال گذشته به بورس پیوستند، می گوید: «سال گذشته یک جایی 
عرضه و تقاضا با هم نخواند و آن افت رخ داد. البته الان شاخص سازها رشد 
خوبی داشتند و به نظرم نمی توان بر مبنای شاخص کل بازار را سنجید؛ اما اگر 

مبنا را شاخص هم وزن قرار دهیم، می توان گفت بازار ارزنده است». سماواتی 
در ادامه از دو ســناریوی پیش رو بازار ســرمایه ایران در دولت ابراهیم رئیسی 
می گوید: «تا پایان ۱۴۰۰ دو ســناریو محتمل اســت؛ یکی برگشت به برجام و 
توافق که طبیعا ریسک سیستماتیک بازار را کاهش می دهد و صنعت خودرو 
و فــولاد ما را تحــت تأثیر قرار می دهد که اینها لیدر بازار هســتند و به همین 
دلیل ریســک سیستماتیک کاهش پیدا می کند و این سهام پیشران و لیدر، بازار 
را مثبت می کند». این تحلیلگر بازار ســرمایه درباره سناریو دوم هم می گوید: 
«در سناریو دوم بحث موفق نبودن دولت در توافق و بازگشت آمریکا به برجام 
مطرح اســت که در این صورت با کســری موجود، انتظار تورم را داریم و نرخ 
ارز هم صعودی خواهد بود و در این شرایط صنایع پتروشیمی، فلزات اساسی 
و در حالــت کلی صنایــع  صادرات محور لیدر خواهند شــد و بورس را مثبت 
خواهند کرد. ســناریو ســومی وجود ندارد و در هر دو سناریو وضعیت بورس 
مثبت خواهد بود». این توضیحات ســماواتی در واقع تحلیل و پاسخی به این 
پرســش اســت که افراد ناظر که برای ورود به بورس فکر می کنند، چه راهی 
را در پیش بگیرند که پاســخ این تحلیلگر هم به طور خلاصه ورود به این بازار 
است: «البته الزاما مثبت بودن بورس به معنای رشد سرمایه افراد نیست؛ چون 
بایــد تورم و دیگــر عوامل را هم وارد کرد. این بحث درباره افرادی اســت که 
می خواهند وارد شــوند و پیشنهاد من در حالت کلی ورود به این بازار البته با 
آموزش های لازم و در نظر گرفتن ریسک ذاتی این بازار است». اما سرمایه گذاران 
متضرر، چه تصمیمی برای سرنوشت سرمایه گذاری خود در بورس بگیرند و با 
این سرمایه گذاری بدسرانجام چه کنند؟ سماواتی در پاسخ به این پرسش هم 
می گوید: «درباره کسانی که از یک سال پیش وارد شدند و الان در ضرر هستند 
و اینکه باید چه کاری انجام دهند، به نظر من بهترین گزینه همین بورس است 
و هیچ بــازار دیگری نمی تواند این ضرر را جبران کنــد. به نظرم افراد متضرر 
باید این تجربه را که گران به دســت  آمده اســت، در نظر بگیرند و اشتباهات 
گذشــته را تکرار نکنند. البته این درباره کلیت بازار اســت و درباره جزئیات و 
تک سهم ها نیست». به طور کلی اما رشــد امروز بورس دامی تازه  است یا نه؟ 
می توان به این رشد امیدوار بود؟ سماواتی در پاسخ به این پرسش پرتکرار این 
روز ها نیز می گوید: «دام بودن همیشــه یک آپشن است و باید در ذهن ما باشد؛ 
چون ریسک جزئی از این بازار است. بااین حال، در حالت کلی نمی توان شرایط 
امروز را با اتفاق ۹۹ مقایسه کرد و قطعا قابل مقایسه نیست. اگر سرمایه گذاران 
تازه از تجربه خود نهایت استفاده را ببرند و آموزش های لازم را ببینند، قطعا با 

بازاری جذاب روبه رو خواهند بود».
  وضعیت این  روزهای بورس چگونه است؟

ایــن پرســش و بحث کلی دربــاره بازار ســرمایه ایــران در حالی مطرح 
اســت که در دو ماه گذشته، بورس بســیاری از رکوردهای یک سال گذشته را 
جابه جا کرد و رشــد شــدیدی را رقم زد. در این مدت شــاخص پس از ماه ها 
به بالای یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد رســید و همچنان بسیاری از تحلیلگران 
از پس گرفتن شــاخص دو میلیونی و حتی پشت سرگذاشتن آن می گویند. البته 
بازار ســرمایه در روزهای پایانی هفته گذشته و همچنین روزهای ابتدایی این 
هفته، کمی شــاهد اصلاح شــد و دیروز هم بازار به نسبت متعادلی را شاهد 

بودیم. دیروز شــاخص کل ســه هزار و ۷۸۰ واحد کاهش داشت که در نهایت 
شاخص در کانال یک میلیون و ۵۳۷ هزار واحدی به روند نزولی خود ادامه داد. 
در معاملات دیروز بیش از ۱۰ میلیارد و ۷۷۶ میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش ۸۶ هزار و ۴۷۹ میلیارد ریال داد و ســتد شد. همچنین شاخص 
کل (هم وزن) با دوهزار و ۵۸۵ واحد افزایش به ۴۶۷ هزار و ۱۶ واحد و شاخص 
قیمت (هم وزن) با هزار و  ۶۳۱ واحد رشــد به ۲۹۴ هزار و ۶۸۹ واحد رسید. روز 
گذشــته همچنین شــاخص فرابورس نزدیک به ۴۹ واحد کاهش داشت و بر 
روی کانــال ۲۲ هزار و ۶۹۳ واحد ثابت ماند. همچنین در این بازار پنج میلیارد و 

۴۳۰ میلیون برگه سهم به ارزش ۱۷۷ هزار و ۸۷۹ میلیارد ریال داد و ستد شد.
  بورس دست کاری می شود؟

وقتی ســخن از بازار ســرمایه ایران می شود، ناخواســته یک پرسش هم 
وارد بحث می شــود و آن دســتوری بودن این بازار و احتمال دســت کاری آن 
اســت. این موضوع در روزهای گذشته نیز مطرح شد و رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهــادار در توضیحی گفت: «روند صعودی شــاخص کل ارتباطی به 
عملکرد ســازمان بورس ندارد». «محمدعلی دهقان دهنــوی» اوایل همین 
هفته در مراسم اولین گردهمایی میز صنعت شرکت های سبدگردان در جمع 
خبرنگاران دراین باره گفت: «سیاســت گذاری و مقررات گذاری و شــرایطی که 
در بازار فراهم می کنیم، باید به شــکلی باشد تا سرمایه گذاری غیرمستقیم به 
ســرمایه گذاری مستقیم ترجیح داده شود. سال گذشته شاهد وضعیت خوبی 
از این نوع ســرمایه گذاری بودیم. در کشــور این موضوع قابل قبول نیست که 
تمرکز افراد شاغل و خارج از بازار سرمایه در میان ساعات کاری به بازار سرمایه 
باشــد و پرتفوی خود را چک کنند؛ به طور حتم باید این مسئله برطرف شود. 
آسیب هایی که به برخی از افراد در معاملات سال گذشته بازار سرمایه وارد شد، 
ناشی از انتخاب استراتژی اشتباه و نادرست بوده است». به گفته او، افرادی که 
اطلاعات درستی از سرمایه گذاری در بازار سرمایه ندارند، نباید به طور مستقیم 
وارد سرمایه گذاری در این بازار شوند. دهقان دهنوی درباره این موضوع ادامه 
داد: «ســال گذشــته زمانی که بازار ســرمایه در مدار نزولی قرار گرفت، اعلام 
کردیم روند اصلاحی بازار ارتباطی به ســازمان بــورس ندارد و مورد هجمه 
قرار گرفتیم. اکنون شاخص بورس در مدار صعودی قرار گرفته و در حال رشد 
است، به صراحت اعلام می کنیم که بالا رفتن شاخص بورس نیز هیچ ارتباطی 
به عملکرد ما ندارد. با رشــد شاخص کل نه عکس یادگاری می گیریم و نه به 
آن افتخار می کنیم». او در پاســخ به این پرسش پرتکرار درباره نقش سازمان 
بورس در روند شاخص هم گفت: «شاخص بورس تابعی از تحولات اقتصادی 
کلان و تغییراتــی اســت که در صنایــع مختلف رخ می دهد. قیمت ســهام 
شرکت ها جدای از اینکه تابعی از این مسائل است، تابعی از عملکرد مدیران 
آن شرکت و تحولات آن بنگاه اقتصادی نیز خواهد بود. هیچ یک از این مسائل، 
ارتباطی به ســازمان بورس ندارد، بلکه ما نظارت می کنیم تا تخلفی صورت 
نگیرد و زمینه شفافیت و کارایی بازار افزایش پیدا کند». رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهادار با تأکید بر وجود ریسک در معاملات این بازار گفت: «افرادی که 
قادر به مدیریت این ریســک نیستند نباید به صورت مستقیم وارد بازار سرمایه 
شــوند و اقدام به خرید و فروش در این بازار کنند. افرادی که آمادگی و دانش 
کافی برای سرمایه گذاری در این بازار ندارند، باید سرمایه گذاری غیرمستقیم را 
ســرلوحه فعالیت خود در این بازار قرار دهند. سرمایه گذاران باید این موضوع 
را مدنظر قرار دهند که ســرمایه گذاری غیرمســتقیم هم بدون ریسک نیست، 
اما ریسک موجود در این نوع ســرمایه گذاری محدودتر، کنترل شده تر و تحت 
نظارت است». این توضیحات به طور خلاصه هرگونه دست کاری در شاخص 
و به طور کلی بورس دســتوری را رد می کند و روند بازار را تابعی از تحولات و 
شــرایط اقتصادی می داند. با این توضیح حالا باید منتظر تحولات سیاســی و 
اقتصادی در دوران رئیســی و تأثیر آن بر بازار سرمایه باشیم. باید دید آیا ضرر 
سرمایه گذارانی که با پیشنهاد و تشویق مسئولان و حتی رئیس  جمهوری وقت 
و مقامات ارشــد پا به این بازار گذاشــتند، جبران می شود یا اینکه بر فهرست 

بلندبالای این جامعه باز هم افزوده خواهد شد.

اقتصاد

خبر خبر

تا برقراری امنیت
 به افغانستان پرواز نمی کنیم

ایسنا: ســخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری  �
گفت: پروازهای ایران به مقصد افغانســتان پس از 
برقراری امنیت در این کشــور از سر گرفته می شود. 
با پیشروی طالبان در شهرهای مختلف افغانستان 
و بسته شــدن فرودگاه کابل، پروازهای ایران به این 
کشور همسایه متوقف شــد. با این حال در روزهای 
گذشــته چند پرواز به صورت مــوردی به فرودگاه 
کابل از سوی کشورهای مختلف انجام شده است و 
طالبان وعده داده که امنیت پروازها را برقرار خواهد 
کرد. محمدحســن ذی بخش، ســخنگوی سازمان 
هواپیمایی کشــوری، در این باره گفــت: «همچنان 
پروازی به افغانستان نداریم و مجوز پرواز را زمانی 
صــادر می کنیم کــه امنیــت در این کشــور برقرار 
شــده باشــد». او با بیان اینکه تصمیم گیری درباره 
ازســرگیری پرواز به افغانســتان برعهده ســازمان 
هواپیمایی کشوری است، افزود: «زمانی پروازها به 
حالت عادی برمی گردد که پس از بررسی و ارزیابی، 
به این نتیجه برسیم که امنیت در افغانستان برقرار 
بوده و پرواز مســافری هواپیماهــای ایرانی بر فراز 

آسمان این کشور، مشکلی ایجاد نخواهد کرد».
ســخنگوی ســازمان هواپیمایــی کشــوری در 
پاســخ به ســؤالی مبنی بر اینکه آیا تصمیم گیری 
دربــاره برقراری مجدد پرواز ها به افغانســتان تنها 
بر عهده سازمان هواپیمایی کشــوری است یا دیگر 
دستگاه های متولی در این باره تصمیم گیری خواهند 
کــرد، گفت: «بــا بررســی و ارزیابی  دســتگاه های 
مختلف تصمیــم خواهیم گرفت کــه پروازها چه 
زمانی و چگونه به افغانستان از سر گرفته می شود؛ 
اما مجری و متولی اصلی آن ســازمان هواپیمایی 
کشــوری اســت». ذی بخش گفت: «البته به تازگی 
ترکیه بــرای مدیریت فرودگاه کابــل اعلام آمادگی 
کرده است و هواپیمایی حامل تکنیسین های پروازی 
از قطــر عازم کابل شــدند؛ امــا باید دیــد در آینده 

وضعیت امنیتی این کشور چگونه خواهد شد».

افزایش ۴۰ درصدی قیمت پنیر
ایســنا: دبیر اتحادیه بنکداران مــواد غذایی از  �

افزایش ۳۸ درصدی قیمت پنیر خبر داد و گفت که 
در بازار ســویا گران فروشــی ۲۰۰درصدی نسبت به 

سال گذشته و سودجویی در حال وقوع است.
قاســمعلی حســنی با بیان اینکه حــدود ۲۵ 
میلیون خانوار صبحانه پنیر مصرف می کنند، گفت: 
«قیمت پنیر ۴۰۰ گرمی ۱۴ هزار و ۵۰۰ تومان بود؛ اما 
به تازگی قیمت ۲۰ هزار تومانی روی آن درج شــده 
اســت؛ یعنی ۳۸ درصد افزایش قیمت. همچنین 
قیمت هر کیلو پنیر بدون بسته بندی نیز به ۵۰ هزار 
تومان رســیده است». به گفته او، دامداران افزایش 
قیمت  نهاده های دامی علوفه و... را علت افزایش 
قیمــت پنیر عنوان کرده انــد و همچنین طبق گفته 
خودشــان با مجوز ســازمان حمایت قیمت پنیر را 

افزایش داده اند.
صنایــع  انجمــن  ســخنگوی  به تازگــی 
فراورده های لبنی نیز اعلام کرده بود که شــیر و 
لبنیات از قیمت گذاری دســتوری خارج شــده و 
از افزایش حــدود ۲۰درصدی قیمت محصولات 

لبنی خبر داده بود.
دبیر اتحادیه بنکداران مــواد غذایی در ادامه از 
افزایش ۲۰۰درصدی قیمت ســویا خبر داد و گفت: 
«در بازار ســویا گران فروشی ۲۰۰درصدی نسبت به 
سال گذشــته و سودجویی در حال وقوع است». به 
گفته او قیمت دولتی هر کیلو ســویا در حال حاضر 
شــش هزارو ۸۰۰ تومان است؛ اما در بازار به قیمت 
۲۲ هزار تومان خرید و فروش می شود. این در حالی 
اســت که ســویا به دلیل ارزان تر بودن نســبت به 
گوشــت، در برنامه غذایی اقشار مختلف جایگزین 

گوشت شده است.

وزیر  ارتباطات و فناوری اطلاعات:
شبکه ملی اطلاعات در حال حاضر 

یک پروژه ملی است
شرق: عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری  �

اطلاعات، در دیدار با مدیرعامل و جمعی از مدیران 
شرکت مخابرات ایران ضمن ابراز امیدواری نسبت 
به اینکه این جلســه نقطه شروعی برای همدلی و 
همراهی بیشــتر و در نهایت حل مشــکلات باشد، 
گفت: اعتقادم این اســت که اگر نخواهیم بگوییم 
مخابرات ایران ســتون فقرات شبکه ملی اطلاعات 
است، حداقل این شرکت یکی از ستون های اصلی 
این حرکت و ارکان توســعه شــبکه ملی اطلاعات 
و این طرح کلان اســت. زارع پور ادامه داد: شــبکه 
ملی اطلاعات در حال حاضر یک پروژه ملی اســت. 
کشــورهای پیشــرفته و کســانی که بــرای حقوق 
مردم شــان ارزش قائل انــد، دنبــال اجــرای چنین 
شبکه ای هســتند. ما هم به عنوان متخصصان این 
حوزه بایــد حافظ منافع مردم باشــیم تا این طرح 
راهبــردی را در کشــور محقق کنیــم، طرحی که 
مخابرات در آن نقش کلیدی و حیاتی دارد؛ بنابراین 
تعامل و همدلی میان شــرکت مخابــرات ایران و 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات فوق العاده مهم 
است. او در ادامه با اشــاره به عدم توسعه متوازن 
شــبکه ارتباطات ثابت و سیار گفت: در هیچ کجای 
دنیا به این شــکل نیست که تمرکز را روی ارتباطات 
سیار بگذارند؛ درحالی که ارتباطات ثابت به میزانی 

که باید توسعه پیدا نکند.
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رشد شاخص بورس در دولت رئیسی به کجا می رسد؟

کشف بیش از ۲۰۰ هزار ماینر بورس امروز؛ دام تازه یا جذاب ترین سرمایه گذاری
غیر مجاز در یك هفته

ایرنا: شرکت مدیریت شــبکه برق ایران اعلام  �
کرد: تعــداد ۲۱۵ هزار و ۹۹۷ دســتگاه به ظرفیت 
مصرف ۶۱۰ هزار و ۹۶۴ کیلووات در کشــور کشف 

شده است.
بنــا بر اعــلام روابط عمومی شــرکت مدیریت 
شبکه برق ایران، براساس گزارش های دریافتی، در 
هفته ای که گذشــت، ۹۴ مرکز غیرمجاز استخراج 
رمزارز با تعــداد هزار و ۱۴۷ دســتگاه به ظرفیت 
دو هزار و ۴۰۶ کیلووات در کشــور کشــف شد. در 
هفته ای که گذشــت اســتان آذربایجان شرقی با 
۳۹ درصد، بیشترین میزان از مجموع ظرفیت های 
کشف را داشــته و پس از آن به ترتیب استان های 
کرمــان، تهــران، کردســتان، فــارس، اصفهان و 
خوزســتان قــرار گرفتنــد. بر اســاس تحلیل های 
انجام شده در کشــفیات در تعرفه های مختلف بر 
حســب ظرفیت، می توان افزایش درصد کشفیات 
در تعرفه صنعتی را مشاهده کرد که این افزایش 
ظرفیت کشــفیات در تعرفه صنعتــی و افزایش 
تعداد کشــفیات در تعرفه خانگی نسبت به هفته 
قبل، به علت افزایش ارسال گزارش های مردمی، 
بازرسی محلی و استفاده از تحلیل الگوی مصرف 
بوده اســت. ســهم ۱۸ درصدی ظرفیت های بین 
۳۰ تــا هزار کیلوواتی نســبت به همه کشــفیات 
نشــان دهنده این واقعیت اســت که در این هفته 
تعداد دســتگاه کشف شــده به ازای هــر پرونده 
افزایش یافته و دلیل این فراوانی زیاد، کشــف یک 
مرکز با تعداد ۳۱۲ دســتگاه در استان آذربایجان 
شــرقی و یک مرکز با تعداد ۴۳ دستگاه در استان 
کردســتان اســت. هدف از تهیه این گزارش، ارائه 
نتایج تعامل دســتگاه های مســئول شامل نیروی 
انتظامــی، دادســتانی کل کشــور (دادســراهای 
عمومی و انقلاب سراسر کشور) نهادهای امنیتی و 
وزارت نیرو در برخورد با مراکز غیرمجاز استخراج 
رمزارزها از تاریخ ۶ تا ۱۲ شــهریور ماه ســال ۱۴۰۰ 
اســت. شــرکت مدیریت تولیــد، انتقــال و توزیع 
نیروی برق ایــران پیش تر اعلام کرد: «در هفته ای 
که گذشــت، تعداد ۹۴ مرکز اســتخراج غیرمجاز 
رمزارزها با هزار و ۱۴۷ دستگاه ماینر و مصرف برق 

دو هزار و ۴۰۶ کیلووات کشف و جمع آوری شد».

صعود بیش از ۴۰ درصدی 
اجاره خانه

مطابق جدیدترین آمار منتشرشده از  � تســنیم: 
ســوی بانک مرکزی نرخ اجاره مســکن در شــهر 
تهران و کل مناطق شــهری در مردادماه ۱۴۰۰ به 
ترتیب ۳۷٫۸ و ۴۱٫۲ درصد در مقایسه با مردادماه 
ســال ۹۹ افزایش یافته اســت. در سه سال اخیر 
معان مســکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
بارها از اجــرای طرح اجــاره داری حرفه ای برای 
حمایت از مســتأجران خبر داده؛ امــا در عمل تا 

امروز اتفاقی در این زمینه روی نداده است.
اســفندماه سال گذشــته محمود محمودزاده 
معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه با یادآوری 
اینکه در کشــور یک بازار اجاره مســکن داریم که 
به  صــورت ســنتی فعالیت می کنــد، اظهار کرد: 
این بازار ســر جای خودش خواهــد ماند و قصد 
تغییــر آن را نداریم؛ اما در کنــار آن بازار حرفه ای 
اجــاره داری برای تعادل بخشــی به بــازار اجاره 
ایجاد خواهد شد. او ادامه داد: در این بازار بخش 
خصوصی و علاقه مندان به سرمایه گذاری در این 
بخــش می توانند با گرفتن زمین های ۹۹ ســاله از 
دولت -که زمین ها قابل فروش نیســت- اقدام به 

ساخت وساز واحدهای اجاره  کنند.
او گفــت: «همچنین اگر ســرمایه گذار در زمین 
متعلق به خودش ساخت وســاز کــرده و فقط از 
تسهیلات و کمک های حمایتی استفاده کند، برای 
یــک مدت معین اجاره داری می کنــد و بعد از آن 
واحدها در اختیار سرمایه گذار قرار خواهد گرفت».

شــرق: اخبار مربوط به بودجه اخبار جذاب بخش 
اقتصادی هستند؛ به ویژه آنکه حالا که ریاست آقای 
میرکاظمی بر ســازمان برنامه و بودجه بر جذابیت 

آن هم افزوده است. 
البته میرکاظمی تا حالا آن چنان که از توانایی هایش 
برمی آید، به جذابیت بودجه دامن نزده  است و همه 
را منتظر گذاشــته . در تازه ترین اظهارات، میرکاظمی 
حرف هایی زد که عموما بدیهیات اســت. مثلا گفت 

«اولویت اصلی کشور درست شدن اقتصاد است». 
میرکاظمی در نشســتی با حضور رؤســای سازمان 
مدیریــت و برنامه ریــزی اســتان ها همچنین گفت: 
«بودجه، شــکل دهنده اقتصاد اســت». میرکاظمی 
پیش از این نیز حرف هایی زد که به نسبت توانایی های 

خودش کمی از سطح انتظار پایین تر است. 
جدای از این حرف ها هنوز دقیقا مشــخص نیســت 
می خواهد با بودجه چه کار کند. یکی مسئله بودجه 
امســال که با کسری کم ســابقه مخصوصا از محل 
درآمدهای نفتی روبه رو اســت و حتی دوستی او با 
وزیر نفت هم بعید اســت باعث شود درآمد نفتی با 
پیش بینی متوســط ۲٫۳ میلیون بشکه فروش نفت 
در روز محقق شــود؛ چون تا بــه  حال که ۶۵۰ هزار 

بشکه در روز نفروخته ایم. 
میرکاظمی کار خود را با تعداد بســیار زیادی سؤال 
پشت سر هم آغاز کرد و احتمالا کم کم به پاسخ آن 

سؤالات خواهد پرداخت. 
ســؤالات مسلســلی او بــه این قــرار بــود: «آیا ما 
توانسته ایم به اهداف برنامه پنج ساله برسیم؟ علت 
این عدم تحقق ها چیست؟ اشکال کار کجاست؟ چرا 
منابع و اثرات آن در جامعه ما کمتر دیده می شود؟ 
آیا در چند ســال گذشته توانســتیم رشد کنیم؟ چرا 
رشد نکرده ایم؟ آیا نباید آسیب شناسی کنیم؟ در ۴۲ 
سال گذشته شرایط مختلفی مانند افزایش و کاهش 
قیمت نفت، تحریم، تغییر دولت ها و... داشــته ایم، 
مشکل کجاســت؟ آیا قبول داریم که مشکل داریم 
و بایــد تغییر ایجــاد کنیم؟ آیا امــکان تغییر وجود 

دارد؟». 
البته در همان آغاز او راه حل خود را سربســته ارائه 
داد و گفت: «ادامه روند گذشته برای امروز پاسخ گو 

نیســت، باید تجدید نظــر جدی انجام شــود... . اگر 
تغییر اساســی بدهیم، می توانیم به اثربخش بودن 
آن امیدوار باشــیم» و کمــی از روحیه انقلابی خود 
را آشــکار کرد؛ اما به شکل کلی این انتظاری نیست 
کــه از میرکاظمــی داریم؛ هرچند گفته باشــد: «در 
این ســازمان باید ریل را عوض کرد؛ چراکه این ریل 
درستی نیست. ما یک سازمان انقلابی در تراز انقلاب 
باید داشته باشیم تا بتوانیم جلوی ناملایماتی را که 

در آینده اتفاق می افتد، بگیریم».
در جلســه روز شنبه نیز رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه کشــور با اشــاره به اینکه در شرف تدوین 
برنامه هفتم توســعه هســتیم، گفــت: «تغییر، یک 
ضرورت اســت و این تغییر بایــد عاقلانه و همراه با 
برنامه باشد. بر سیاســت اقتصاد مقاومتی استفاده 
بهینه از منابع تأکید شده است». و احتمالا هنگامی 
که بار دیگر اشــاره به ضرورت تغییر کرد، رؤســای 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ها کمی نگران 

شغل و درآمد آینده خود شدند. 
میرکاظمــی در ادامــه گفت: «هر جای کشــور 
موضوعات با حساســیت دنبال شــده و مشــکلات 
مورد رصــد و پیگیری قرار گرفته، به نتیجه مطلوب 
رســیده ایم. در برنامه ۱۴۰۱ تأکیــد اصلی بر تحقق 
رشــد اقتصادی است و ســهم هر یک از بخش ها را 
مشخص و برای آن منبع در نظر می گیریم؛ به  طوری 
که قابل رصد و متضمن تحقق اهداف عالی اقتصاد 

باشد».
او با بیــان اینکه در برنامه و بودجه ســال آینده 
حساســیت روی درآمد نیز افزایــش خواهد یافت، 
گفت: «باید مدیران ما نســبت به درآمد دستگاه ها، 
اســتان و شهرستان ها حساس باشند و هنر مدیر این 
اســت که جذب منابع کند. انجام برخی پروژه ها در 
سطح کشور باید از طریق فاینانس داخلی و خارجی 
صــورت گیرد و همه در قبال این برنامه مســئولیت 

پیدا می کنند».
حساسیت در دنبال کردن و تغییر کلماتی هستند 
کــه از میرکاظمی انتظــار می رود؛ اما درباره رشــد 
اقتصادی در ســال ۱۴۰۱ توضیح کافی نداد. معاون 
رئیس جمهــور تنها گفت: «تنظیــم بودجه ۱۴۰۱ را 

بر اساس مقتضیات کشــور، اسناد بالادستی و توجه 
ویژه به برنامه در دستور کار داریم».

و  اقتصــاد  شــکل دهنده  بودجــه،  گفــت  او 
ضمانت کننده اهداف عالی کشور است: «فرمایشات 
مقــام معظم رهبری و اســناد بالا دســتی، تأکید بر 
تغییر ساختار و اثربخش کردن بودجه دارند؛ بنابراین 
ادامه روند فعلی به مصلحت کشور نیست و باید در 
ساختار بودجه بازنگری شود. شروع دولت سیزدهم 
بهترین فرصت اســت تا ایده های منطبق بر اسناد را 

به روش های اجرائی تبدیل کنیم». 
او قبــلا هم به نواقص بودجه ۱۴۰۱ اشــاره کرده 

بود: «بودجه ســال ۱۴۰۰، اساســا متناسب طراحی 
نشده است و اگر بخواهیم طبق روال، در سال آینده 
هم ضریبی را بر بودجه امسال اضافه و بودجه سال 
۱۴۰۱ را تدوین کنیم، مشکل جدی خواهیم داشت». 
میرکاظمی آخر کار برای اینکه از نگرانی شغلی 
همکارانــش بکاهد، گفت: «حتما بایــد به گونه ای 
حرکت کنیم که فشــار زندگی مردم کمتر شود. باید 
درآمــد خانوار را بالا ببریم و مــا می توانیم منابع را 
اثربخــش کنیم و این به دســت شــما همکاران در 
سازمان انجام می شود»؛ اما اینکه دقیقا می خواهد 

چه کار کند، هیچ کس نمی داند.

میرکاظمي درباره آینده اقتصاد و بودجه ۱۴۰۱:
سال دیگر فشار کمتر می شود


